
„Pusťte sem tu svoloč“
(Prezident jmenuje novou vládu)

Tato slova pronikla na veřejnost při jakési ceremonii na Pražském hradě. Maně jsem si na ně 
vzpomněl během příprav na jmenování Fialovy vlády. Nestydatost televizních redaktorů a 
komentátorů neznala mezí. Stále se opakovala otázka „co se stane, když prezident nejmenuje…“, 
proč se Zeman chová jak se chová a podobně. Líbila se mi odpověď Marka Bendy, který řekl, že v 
zemi, kde se lidé stále z něčeho podezírají, by nechtěl žít. Moderátoři se předvádějí a svého hosta 
neustále přerušují a někdy ho ani nepustí ke slovu. Příklady takových „interview“ kolují po 
internetu.

Prezidentovi bylo vyčítáno, že nedodržuje ústavu, a hrozili mu soudní žalobou. Žádný z komen-
tátorů si ale nevšiml, že prezident postupuje docela logicky – jako zkušený a přímo zvolený politik 
se necítí být pouhým ceremoniářem. Pohovory s kandidáty na ministry byly pro obě strany jistě 
poučné a prezident pak mohl upozornit nového premiéra na slabiny navržených kandidátů.

Po jednání nového premiéra s prezidentem, kde se oba politici shodli na jmenování celé navržené 
vlády, začali se redaktoři pídit po tom, proč Zeman Fialovi ustoupil. Ani v koutku duše je 
nenapadlo, že nemuselo jít o nějaký výměnný obchod; oba přece měli společnou odpovědnost za to,
aby vláda byla brzy jmenována. Politika nemůže být jen byznys; politici by měli jednat v zájmu 
země, kterou spravují.

Náš veřejný prostor zaplňují nejrůznější konspirační teorie, šířené sociálními sítěmi. Mám ale pocit,
že k tomu přispívají sami televizní komentátoři, kteří k politikům přistupují nikoli jako k hostům či 
partnerům, ale jako k podvodníkům, kteří něco skrývají. Nedůvěra pak prostupuje celou 
společností; lidé nevěří vládě a stávají se obětmi záměrně šířených hoaxů a spikleneckých teorií.

V Davli, 15. prosince 2021

                                                     Jan Matys  


